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اقتصادی

گروه اقتصادی -  ۱۷ بهمن ماه، 
پیش فروش بلیت های اسفند آغاز شد، 
بــا این حال دایره ایــن رزرو از اول تا 
بیست و دوم را در برمی گرفت که عملا 
شامل توریست های نوروزی نمی شود. 
در عین حال کسانی که قصد داشتند با 
هواپیما هم سفر کنند، امکان خرید این 
بلیت ها به مقاصد اصلی گردشگری را 
نه از کریدور های سنتی یعنی آژانس ها 
و نــه از کریدور هــای جدیــد یعنی 
اســتارت آپ ها و پایگاه هــای خرید 

آنلاین بلیت نداشتند.
کمــی بیــش از یک ماه تــا آغاز 
ســال جدید خورشیدی و بزرگ ترین 
تعطیلات سال، گردشگران با دو چالش 
جدی مواجهند؛ بــرای مقاصد اصلی 
گردشگری ظرفیت بلیت های هواپیما 
تکمیل شده و امکان خرید بلیت وجود 
نــدارد. در بحــث اقامت هم در برخی 
مقاصد توریستی هزینه هتل ها مشخص 
نیست و قیمت های اعلام شده تقریبی 
اســت.تعطیلات نــوروز بزرگ ترین 
تعطیلات ســال اســت و بیشــترین 
جابه جایی گردشــگر نیــز در این بازه 
زمانی اتفاق می افتد. از همین روســت 
که مطابق سال های گذشته، بسیاری از 
توریســت ها در روز های پایانی بهمن 
اقدام به خرید بلیــت قطار، هواپیما یا 

اتوبوس در کنار رزرو هتل می کنند.
با این حال تقریبا یک ماه مانده به 
نوروز، همچنان برای کسانی که خارج 
از تور قصد سفر دارند، سردرگمی های 
مختلفــی وجــود دارد. ۱۷ بهمن ماه، 
پیش فروش بلیت های اسفند آغاز شد، 
بــا این حال دایره ایــن رزرو از اول تا 
بیست و دوم را در برمی گرفت که عملا 
شامل توریست های نوروزی نمی شود. 
در عین حال کسانی که قصد داشتند با 
هواپیما هم سفر کنند، امکان خرید این 
بلیت ها به مقاصد اصلی گردشگری را 
نه از کریدور های سنتی یعنی آژانس ها 

و نــه از کریدور هــای جدیــد یعنی 
اســتارت آپ ها و پایگاه هــای خرید 

آنلاین بلیت نداشتند.
هفت خــوان خریــد بلیت 

هواپیما
بررســی ها درباره پنــج مقصد 
گردشگری شــیراز، اصفهان، مشهد، 
قشــم و کیش نشــان می دهد ظرفیت 
اغلب آن ها برای روز های پایانی ســال 
۱۴۰۲ و روز های ابتدایی سال نو شمسی 
تکمیل شــده است. جست وجویی در 
پنج پایگاه اطلاع رســانی شناخته شده 
تهیه بلیت هواپیما نشان می دهد از ۲۳ 
اســفند ۱۴۰۲ تــا ۱۰ فروردین ۱۴۰۳ 
امکان خرید هیچ بلیتی از تهران به شیراز 
وجود ندارد. درباره قشم این بازه زمانی 
به ۲۶ اســفند تا ۹ فروردین می رســد. 
این موضوع درباره کیش از ۲۰ اســفند 
تا ۱۰ فروردیــن مصداق دارد و درباره 
مشهد نیز گردشگران امکان خرید بلیت 
پرواز از ۲۶ اسفند ۱۴۰۲ تا ۵ فروردین 
۱۴۰۳ را ندارند. درباره اصفهان شرایط 
اندکی بهتر اســت و ۲۶ تا ۲۹ اسفند ماه 
ظرفیت های خرید بلیت تکمیل شــده 
است.چه کسانی این بلیت ها را خریده 
اند؟ این پرسش ما از حرمت الله رفیعی، 
رئیس انجمن صنفــی دفاتر خدمات 
مسافرت هوایی و جهانگردی است. او 
در این باره به »دنیای اقتصاد« می گوید: 
آنچه در بازار خرید و فروش بلیت های 
هواپیما می بینیــم مجموعه تخلفاتی 
اســت که رخ می دهد و باید دســتگاه 
ناظر بر آن ها رسیدگی کند. او با اشاره به 
اینکه ما در ایران ۱۵ ایرلاین فعال داریم 
که هر کدام بین دو تا ســه هواپیما دارند 
و نظارت بر آن ها کار دشواری نیست، 
می افزاید: متولی گردشگری به تازگی از 
ابتکار تازه ای سخن گفته که مربوط به 
فروش بلیت هواپیما از پلتفرم سازمان 
هواپیمایی می شود، در حالی که به نظر 
می رسد چنین راهکار هایی نمی تواند 

مشکل ما را حل کند.
رئیــس انجمــن صنفــی دفاتر 

خدمات مسافرت هوایی و جهانگردی 
ادامــه می دهد: نــاوگان هواپیمایی ما 
گرچه محدود اســت، اما در این دولت 
۶۰ هواپیما خریداری شــده اســت. 

جمعیت کشور نیز افزایش قابل توجهی 
را تجربه نکرده است، اما آیا خرید بلیت 
هواپیما آسان تر شــده است؟ پاسخ به 
این پرسش منفی است و نشان می دهد 
سوءاســتفاده کنندگان و سوداگران در 

ایــن بازار حضور دارند. او خواســتار 
برخورد با ایرلاین های متخلف اســت 
و می گوید: صرف حضور نهاد نظارتی 
و دادســتانی به یک آژانس مســافرتی 

مشکلی را حل نمی کند، زیرا آژانس ها 
نمی توانند ظرفیت بلیت هواپیما را قفل 
کرده یا آن را گران بفروشــند. در مقابل 
باید دســتگاه های متولی اعلام کنند که 
آیا تاکنون ایرلاینی به واســطه تخلف 

بسته شده اســت یا نه! تا زمانی که این 
برخورد ها جدی نباشد نمی توان انتظار 
داشت که وضعیت خرید بلیت هواپیما 

بهبود یابد.

رفیعی می گوید: باید دستگاه های 
نظارتی از ایرلاین ها بخواهند اســناد 
و مدارکی ارائه کنند که نشــان می دهد 
بلیت ها به چه کســانی فروخته شــده 
اســت. تنها بــا این راهــکار می توان 

دریافت که ســوداگران در این بازار چه 
کرده اند. آیا هیچ آژانس مسافرتی نیست 
که در حال حاضر بلیت های هواپیما را 
در اختیار داشــته باشد؟ رئیس انجمن 
صنفی دفاتر خدمات مسافرت هوایی 
و جهانگردی پاسخ می دهد: نمی توان به 
طور مطلق به این پرسش پاسخ منفی داد. 
ممکن است آژانس هایی با نرخ اعلامی 
خودشــان و خارج از سیستم در حال 
خرید و فروش این بلیت ها باشــند. با 
این حال معمولا این آژانس ها در دسته 
آژانس های معروف نیستند و به شکل 
محدود کار می کنند تا اگر به واســطه 
چنیــن فعالیتی لغو مجوز هم شــدند 

اعتباری نداشته باشند.
اصل ماجرا چیست؟

به نظر می رســد علت اصلی این 
تخلف ریشه در همان چیزی داشته باشد 
که ایرلاین ها بار ها در گفتگو های خود بر 
آن تاکید کرده اند؛ »قیمت دستوری«! از 
نگاه شرکت های هوایی قیمت اعلامی 
پایین تر از قیمت تمام شده پرواز است. 
همین موضوع باعث شکل گیری »بازار 
ســیاه« و پرواز بلیت های از دو کریدور 
در دسترس مســافران به کریدور های 
غیررســمی شده است. در مواردی هم 
شاهدیم که بلیت پرواز به شکل پکیج 
فروخته شــده و گردشگر ناچار است 
هزینه هتل و پرواز را همزمان پرداخت 
کند در حالی که تمایلی به رزرو آن هتل 
خاص ندارد و به این ترتیب بخشی از 
هزینه بلیــت را بالاجبار و بدون اینکه 
استفاده ای از آن داشته باشد، می پردازد.

رزرو هتل ها به پنج طریق 
در نوروز

در کنــار چالش خریــد بلیت، 
پیگیری ها نشــان می دهد برای رزرو 
هتــل در مقاصد اصلی گردشــگری، 
متقاضیان با پنج وضعیت متفاوت مواجه 
می شــوند. اولین مورد به فقدان قیمت 
مشخص برمی گردد. برخی هتل ها در 
تماس متقاضیــان رزرو اعلام می کنند 
که قیمت هــای آن ها قطعی نیســت 

و چنانچــه رزروی انجــام دهند علی 
الحســاب خواهد بود. در این باره که 
افزایش قیمت مدنظر هتل چقدر است 
به عدد هایی بین ۲۰ تا ۴۰ درصد اشاره 
شــده، هر چند که مسوول رزرواسیون 
تعیین نمی کند، هتل مذکور کدام عدد 
را مدنظر قرار داده اســت. برخی از این 
هتل ها اعلام قیمــت نهایی را به پایان 
بهمــن و گروه دیگــری آن را به نیمه 
اســفند ماه موکول می کنند و می گویند 

نمی توانند هیچ رقم دقیقی ارائه کنند.
گــروه دوم هتل ها، به جای رزرو 
اتاق برای گردشگران تصمیم به فروش 
پکیج گرفته اند. آن ها به متقاضیان خود 
می گویند کــه امکان رزرو برای یک یا 
دو شــب را ندارند و چنانچه گردشگر 
قصد اقامــت در هتل را دارد باید اقدام 
به خرید پکیج هایی کند که لااقل چهار 
شب را شامل می شود. یک نمونه از این 
پکیج ها از ۲۷ اســفند شروع شده و تا 
ســوم فروردین ادامه دارد، بنابراین اگر 
توریســتی قصد رزرو در دوم یا چهارم 
نوروز برای یک یا دو شب را داشته باشد، 
ناچار است هتل دیگری را انتخاب کند. 
ســومین دسته از هتل ها، رزروهایشان 
را با افزایــش هزینه قابل توجه عرضه 
می کنند. به عنــوان مثال اگر رزرو اتاق 
دو نفــره هتلی در یک مقصد پرطرفدار 
جنوب کشور در بهمن ماه به ازای یک 
شب هزینه ای معادل چهار و نیم میلیون 
تومان دارد، این عــدد در نوروز به ۱۰ 
میلیون تومان افزایش یافته اســت. در 
هتل دیگری در مرکز ایران هزینه رزرو 
یک اتاق دونفره برای یک شب در بهمن 
مــاه یک میلیون و ۹۰۰ هزار تومان و دو 
و نیم میلیون تومان برای ۳ نفر اســت، 
اما همین اتــاق در نوروز به ۴میلیون و 
۳۰۰ هزار تومان برای ۲ نفر و پنج و نیم 
میلیون تومان برای ۳نفر افزایش می یابد.
چهارمیــن گروه هتل هــا برای 
گردشگران جزو مطلوب ترین گزینه ها 
به شــمار می آیند، هزینــه این هتل ها 
نه تن هــا در این بازه زمانی مشــخص 

است، بلکه نسبت به دسته سوم افزایش 
قیمــت قابل توجهی هــم ندارند و در 
معدود مواردی هزینه ها مشــابه بهمن 
ماه اســت. جالب اینکه این هتل ها در 
شــهر هایی قرار گرفته انــد که اغلب 
انتظار دارند افزایش بیشــتری به لحاظ 
هزینه داشته باشــند. شیراز نمونه این 
شهرهاســت که هتل های پنج ستاره آن 
در تعطیلات ســال نو یا افزایش هزینه 
ندارند یا این افزایش هزینه بسیار اندک 
است، در اصفهان به عنوان شهر دیگری 
کــه دارای توریســت های زیادی در 
نوروز اســت نیز شاهدیم که بالا رفتن 
قیمت هــا در نوروز نســبت به برخی 

مقاصد گردشگری کمتر است.
در کنــار این چهار دســته، گروه 
دیگری از هتل ها هم هســتند که رزرو 
خــود را به یک شــرکت واگذار کرده 
اند، بنابراین تماس مشــتری با بخش 
رزرواســیون به نتیجــه خاصی منجر 
نمی شود. توریست هایی که قصد اقامت 
در یکــی از این هتل ها را که در جنوب 
ایران قرار گرفته دارند باید یا به سایت های 
رزرواسیون آنلاین مراجعه کنند یا رزرو 
خــود را از پایگاه های اطلاع رســانی 
یک شرکت انجام دهند، شرکت هایی 
کــه اقامت تنها را عرضه نکرده و اقدام 
به فروش تور به توریســت ها می کنند.

برای پرداخت هزینه هم البته دو شــیوه 
وجود دارد، برخی هتل ها اعلام می کنند 
که باید تمام هزینه برای رزرو نوروزی 
پرداخت شود و در مقابل گروه دیگری 
از هتل هــا پیش پرداخت برای رزرو را 
می پذیرند. در این زمینه که چند درصد 
از کل هزینــه باید برای پیش پرداخت 
واریز شــود هم البته تفاوت هایی میان 
هتل هــا وجــود دارد، گروهی از آن ها 
عــدد ۵۰ درصد را ذکر می کنند و برای 
برخی دیگر درصد هــای پایین تر نیز 
قابل پذیرش است، جالب اینکه در یک 
استان شاهدیم که رویه ها متفاوت است 
و هر کدام با توجه به سیاستگذاری های 

خود اقدام به جذب گردشگر می کنند.

بلیت   پرواز های نوروز
 کجاست؟

یک ماه مانده به نوروز، همچنان برای کسانی که خارج از تور قصد سفر دارند، سردرگمی های مختلفی وجود دارد. 

گــروه اقتصــادی  - رئیس 
گمرکات ایران درباره میزان ترانزیت 
در ۱۰ ماه امســال تاکید کرد: حدود 
۱۴.۲ میلیــون تن میلیون در ۱۰ ماهه 
افزایــش ترانزیت را تجربه کردیم و 
یــک میلیــارد دلار درآمد حاصل از 

ترانزیت برای کشور داشتیم.
محمد رضوانی فر در نشســت 
مدیران ستادی و اجرایی گمرکات با 
اشاره به واریزی های گمرک به خزانه 
کشــور گفت: در بخش درآمدها، از 
محل حقوق ورودی و ورود خودرو 

و موبایل بالای ۶۰۰ دلار و ۲۳ ردیف 
درآمدی گمرک، تا ۲۴ بهمن ماه، ۱۰۰ 

هزار میلیارد تومان درآمد داشتیم. 
وی با بیــان اینکه همچنین در 
بخــش مالیات بــر ارزش افزوده در 
آمدهای گمــرک از ۹۰ هزار میلیارد 
تومــان عبــور کرد، اظهار داشــت: 
گمرک ۱۹۰ هزار میلیارد وصولی به 
خزانه داشــته است که در این زمینه، 
رشــد ۷۸ درصدی نســبت به سال 
گذشته را داشــتیم و در مجموع ۴۶ 
درصد نســبت به سال گذشته رشد 

درآمدی داشتیم. 
رئیس گمرکات ایــران درباره 
میــزان ترانزیت در ۱۰ ماه امســال 
تصریح کرد: حدود ۱۴.۲ میلیون تن 
میلیون در ۱۰ ماهه افزایش ترانزیت 
را تجربه کردیــم و یک میلیارد دلار 
درآمد حاصل از ترانزیت برای کشور 

داشتیم.

رضوانی فر با بیــان اینکه برای 
اولیــن بار آمار مربــوط به صادرات 
نفــت، صــادرات خدمــات فنی 
مهندســی و صــادرات بــرق را به 
گزارش تراز بازرگانی اضافه کردیم، 
خاطرنشان کرد: اگرچه ما ۴۰.۵ میلیاد 
دلار صادرات غیرنفتی و ۵۴ میلیارد 
دلار واردات بدون محاسبه صادرات 

چمدانــی و نفــت و خدمات فندق 
مهندســی، تراز منفی ۱۴ داریم، اما با 
محاســبه نفت تراز تجاری ما مثبت 

۱۷ می شود.
وی افــزود: ۴۲ میلیــون تــن 
صادرات پتروشــیمی داشــتیم که 
به دلیل کاهــش قیمت های جهانی 
حــدود ۳۳ درصد از نظــر ارزش، 

صادرات پتروشــیمی ما کاهش پیدا 
کرد که عمده این موضوع به کاهش 

قیمت های جهانی برمی گردد. 
به گفته معاون وزیر اقتصاد، در 
تجارت با ۱۵ کشــور همسایه در ۹ 
ماه گذشته حدود ۷۲ میلیون تن کالا 
صادر شــده، به استرداد ۴۴.۳ میلیارد 
ریال کــه از نظر وزن ۱۷ درصد  و از 

نظر ارزشی ۱۲ درصد نسبت به سال 
گذشته رشد داشته است.

رضوانی فر با بیان اینکه بودجه 
اجرای پروژه های عمرانی تا سه برابر 
افزایش پیدا کرده است، ابراز داشت: 
در برخی از مناطق در کانکس مستقر 
شــدیم که این هیچ تناســبی با ارائه 
خدمات نداشــته است. برای خرید 
۵۰ دستگاه آشکارساز قرارداد داریم 
و بنــای قولی که دادیــم هر ماه یک 

دستگاه رونمایی خواهیم داشت.
وی با اشــاره بــه کاهش تعداد 

بخشنامه ها بیان کرد: تعداد بخشنامه ها 
کاهش پیدا کرده و توانستیم آرامشی 
برای فعالان اقتصــادی برقرار کنیم 
که بازخورد بســیار خوبی داشته و تا 
جایی که توانســتیم اقتصاد در بخش 
تجارت خارجــی را پیش بینی پذیر 

کردیم. 
رئیس گمرکات ایــران اضافه 
کرد: ارزش مشــکوفات گمرک به 
شش هزار میلیارد تومان می رسد که 
در ایــن مدت ۱۸۵۹ نفر را در قاچاق 

انسان کشف کردیم.

معاون وزیر اقتصاد اعلام کرد:

درآمد یک میلیارد دلاری از ترانزیت امسال

کمــی بیــش از یک ماه تا آغاز ســال جدید خورشــیدی و بزرگ ترین تعطیلات ســال، 
گردشگران با دو چالش جدی مواجهند؛ برای مقاصد اصلی گردشگری ظرفیت بلیت های 
هواپیمــا تکمیل شــده و امکان خرید بلیت وجــود ندارد. در بحث اقامــت هم در برخی 
مقاصد توریستی هزینه هتل ها مشخص نیســت و قیمت های اعلام شده تقریبی است.
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 روزنامه اقتصاد کیش

گروه اقتصــادی - از زمان ابلاغ 
قانون واردات خودرو های کارکرده از 
سوی مجلس به دولت،حدود ۲۰۸ روز 
می گذرد و در این مدت، وزرای صمت 
و اقتصاد و ســخنگوی دولت رئیسی 
مدام وعده می دهند به زودی آیین نامه 
مربوطه ابلاغ می شــود؛ اما مشــخص 
نیســت که منظور از »به زودی« چه 

زمانی است؟!
اگر به چند ماه قبل برگردیم، متوجه 
می شــویم که دولت سیزدهم در اوایل 
اردیبهشــت ماه و در شرایطی که روند 
ورود خودرو های صفرکیلومتر بسیار 
کند و با وقفه پیش بینی می شد، تصمیم 
گرفت در لایحه ای الحــاق موادی به 
قانون ســاماندهی صنعت خودرو را 
به مجلس ارســال کند؛ لایحه ای که به 
دنبال قانونی شدن واردات خودرو های 
کارکرده به کشــور بود تا تب گرانی در 
بازار خودرو را کاهش دهد. در نهایت 
نماینــدگان مردم در مجلس شــورای 
اســلامی، در تاریخ ۲۸ خردادماه و در 
جلسه علنی مجلس شورای اسلامی، 
گزارش کمیســیون صنایــع و معادن 
دربــاره لایحه الحاق مــوادی به قانون 
ساماندهی صنعت خودرو را تصویب 
کردند، به گونه ای که طبق این مصوبه، 
متونی به عنوان مــواد »۱۱« تا »۱۳« 
به قانون ســاماندهی صنعت خودرو – 
مصوب سال ۱۴۰۰ و اصلاحات بعدی 
آن الحاق شد. به بیان دیگر مصوب شد: 
به منظور تنظیم بــازار خودرو واردات 

خودرو های کارکرده مجاز است.
مدتی بعــد در ۲۴ تیرماه، طحان 
نظیف سخنگوی شــورای نگهبان در 
حساب توییتری خود نوشت: "لایحه 
الحاق مــوادی به قانون ســاماندهی 
صنعــت خــودرو" دربــاره واردات 
خودرو های کارکرده در جلسه شورای 
نگهبان، بررسی و مغایر با موازین شرع 

و قانون اساسی شناخته نشد.
در نهایت رییس مجلس شورای 
اسلامی در تاریخ ۲۸ تیرماه یعنی ۲۰۸ 
روز قبــل، قانون الحاق موادی به قانون 

ســاماندهی صنعت خودرو مربوط به 
واردات خودرو هــای کارکرده را برای 
اجرا ابلاغ کرد. دوم مردادماه نیز ســید 
ابراهیم رئیســی، قانون الحاق موادی 
به قانون ســاماندهی صنعت خودرو 
را جهت اجــرای واردات خودرو های 
کارکــرده با عمر حداکثر پنج ســال به 
وزارت صنعــت، معــدن و تجارت و 

همچنین وزارت کشور ابلاغ کرد.
این در شرایطی بود که تبصره ۲ از 
ماده ۱۱ این قانون بیان شده بود: آیین نامه 
اجرایی این ماده )به منظور تنظیم بازار 
خــودرو واردات خودرو های کارکرده 
مجاز است( به پیشنهاد وزارت، صنعت 
معــدن و تجارت با همــکاری بانک 
مرکزی جمهــوری اســلامی ایران، 
گمــرک جمهــوری اســلامی ایران، 
ســازمان حفاظت محیط زیســت و 
سازمان ملی استاندارد ایران ظرف یک 
ماه پس از لازم الاجرا شــدن این قانون، 
تهیه می شود و به تصویب هیأت وزیران 

می رسد.
سرانجام در شهریورماه، وزارت 
صمــت در موعد قانونــی، آیین نامه 
پیشــنهادی را به هیات وزیران ارسال 
کــرد. اما در این میــان، ایراداتی مطرح 
شد و ســرانجام منطقی، معاون صنایع 
حمل ونقــل وزارت صنعت، معدن و 
تجارت در نامــه ای خطاب به مهدی 
قاســمی علی آبادی )دبیر کمیســیون 
زیربنایی، صنعت و محیط زیست دفتر 
حیات دولــت(، پیش نویس اصلاحیه 
آیین نامه اجرایی تبصره )۲( ماده »۱۱« 
قانون الحاق موادی به قانون ساماندهی 

صنعت خودرو را ارسال و ابلاغ کرد.
در متن این نامه آمده بود: پیرو نامه 
شــماره ۱۰۱۴۷۱۰ تاریخ ۲۲ شهریور 
۱۴۰۲ در خصوصی، به پیوســت، متن 
پیش نویس اصلاحی به همراه نظرات 
تکمیلی پلیس راهور فراجا برای آگاهی 
و بهره برداری به حضور ارسال می شود. 
امــا با وجود تغییرات احتمالی در 
پیش نویس اصلاحی، موضوع مهم تر 
زمان نهایی بــرای تعیین تکلیف آیین 

نامه بود که در موعد قانونی به سرانجام 
نرســیده بود، تا جایی که در روز های 
پایانی شهریور، خاندوزی، سخنگوی 
اقتصادی دولت در گفت وگو با خبرنگار 
تابناک اقتصادی، با اشاره به چالش تامین 
ارز از ســوی بانک مرکزی و الزامات 
سازمان استاندارد در این فرآیند، وعده 
داد تــا قبل از پایان مهرماه، تکلیف این 

آیین نامه مهم روشن شود.
وعــده ای که در پایــان مهرماه از 
ســوی وزیر صمت تا حدودی محقق 
شــد، به گونــه ای که علــی آبادی ۳۰ 
مهرمــاه، در جمع خبرنــگاران درباره 
آیین نامه واردات خودرو های دســت 
دوم خارجــی گفــت: خوشــبختانه 
آیین نامه واردات خودرو های دســت 
دوم خارجــی در جلســه هفته قبل به 
تصویب هیات وزیران رسید و به زودی 

ابلاغ می شود.
وزیر صمت افزود: »دفتر دولت 
باید به زودی این آیین نامه را ابلاغ کند تا 
مردم نیز به خواسته خود برسند.« وعده 
وزیر صمت مبنی بر اینکه به زودی آیین 
نامه از سوی هیات وزیران و دفتر دولت 
ابلاغ می شــود، در حالی بود که وی در 
همان روز اظهار داشت: از آنجایی که به 
مردم این امکان را می دهیم که شــخصاً 
برای واردات این خودرو ها اقدام کنند، 
باید نگران »ارز« هم باشیم تا جامعه از 

نوسان نرخ آسیب نبیند.
نگرانی دلاری وزیر صمت نشان 
داد کــه نباید به ایــن زودی ها منتظر 
محقق شــدن آیین نامه مذکور باشیم، 
به گونه ای که علــی بهادری جهرمی، 
ســخنگوی دولت در اظهاراتی گفت: 
در مــورد آیین نامــه اجرایی تبصره ۲ 
ماده ۱۱ موضــوع قانون الحاق موادی 
به قانون ساماندهی صنعت خودرو که 
مربوط به واردات خودرو های کارکرده 
است، باید هم زمان دو بحث مورد توجه 
قرار گیرد؛ نخست اینکه نیاز های بازار 
خودرو تأمین شــود و مساله دوم آنکه 
ارز مصرفــی در این خصوص مدنظر 

قرار گیرد.

بــه گفته ســخنگوی دولت: این 
آیین نامه هم اکنون در کارگروه مربوطه 
در حال بحث و بررسی و کار کارشناسی 
بر روی اجزای مختلف آن است تا نهایی 
شــود و بتواند در دستور کار جلسات 

هیات دولت قرار بگیرد.
صحبت های ســخنگوی دولت 
چند روزی پــس از خبر خوش وزیر 
صمت بود که تاکید داشــت به زودی 
آیین نامه واردات خودرو های کارکرده 
ابلاغ خواهد شد؛ اما اظهارات سخنگوی 
دولت نشــان داد، همچنان راه طولانی 

برای اجرای این قانون در پیش است.
حتی علی جدی نماینده مجلس 
نیــز در این رابطه به دنیای اقتصاد گفته 
بود: ایــن آیین نامه در هیات وزیران به 
تصویب رســیده، اما اجرای آن منوط 
به موافقت بانک مرکزی اســت، چون 
محدودیت هایــی در مــورد تامین ارز 
وجود دارد. حدود یک ماه قبل نیز علی 
آبادی وزیر صمــت مجدد در صحن 
علی مجلس بــا تاکید بر صحبت های 
قبلی خود اعلام کرد: »آیین نامه واردات 
خودرو های کارکرده در دولت تصویب 
شــده و بــه زودی ابلاغ می شــود.« 
خاندوزی در مقام سخنگوی اقتصادی 
دولت رئیسی اظهار داشت: »آیین نامه 
واردات خودرو های کارکرده مقدماتی 
داشت از جمله اینکه در مورد آیین نامه 
واردات نو اصلاحاتی انجام شود که این 
اصلاحیه در این هفته در هیأت دولت 
مطرح شد. به تبع آن آیین نامه واردات 
کارکرده هــا هم طی روز ها و هفته های 
آینده در دســتور کار هیأت دولت قرار 

خواهد گرفت.«
بنابرایــن با توجه بــه اظهارات 
خاندوزی، به نظر می رسد عبارت »به 

زودی« وزیــر صمت به این زودی ها 
محقق نشــود و به احتمال زیاد کار به 
روز های پایانی سال و حتی سال آینده 

بکشد.
همه ایــن وعــده و وعید ها در 
شــرایطی است که چند هفته قبل، داود 
منظور، رئیس سازمان برنامه و بودجه 
در مراسمی اظهار داشت: »فرض کنیم 
ســال آینده ۲ تا ۳ میلیارد دلار واردات 
خــودرو انجام شــود و بر اســاس آن 
درآمد ها و حقوق گمرکی را محاســبه 
می کنیم. در حالی که می دانیم به صلاح 
کشور نیســت، منابع ارزی کشور را به 
واردات خودرویــی اختصاص دهیم، 
چون در داخل کشور ظرفیت تولید ۱.۵ 

میلیون خودرو را داریم.«
به نظر می رســد جمع بندی تیم 
اقتصادی دولت متشکل از وزیر صمت، 
وزیر اقتصاد، رئیس کل بانک مرکزی و 
رئیس سازمان برنامه و بودجه تمایلی به 
اجرایی شدن قانون مصوب مجلس در 
خصوص واردات خودرو های کارکرده 
به کشور ندارند و با وعده هایی از جنس 
»به زودی ابلاغ خواهد شد« انتظارات 
خودرویی مردم را مدیریت می کنند، در 
حالی که یک ماه تا پایان سال مانده است 
و با توجه به پیش بینی افزایش تقاضای 
خریــد خــودرو در روز هــای آتی و 
تعطیلات نوروزی، بازار به دلیل کمبود 
عرضه، چالش قیمتی را تجربه خواهد 
کرد؛ بازاری که یک سال است که چشم 
بــه راه واردات گســترده خودرو های 
صفرکیلومتر و کارکرده اســت تا بلکه 
با تعدیل قیمت همراه شــود، اما وقت 
کشــی دولت در اجرای قانون واردات 
خودرو های کارکــرده، اوضاع بازار را 

ملتهب کرده است.

گروه اقتصادی - رئیس کل بانک مرکزی با بیان اینکه 
در حال حاضر صدها سامانه در جهان هدایت افکار عمومی، 
تجــار و فعالیت های اقتصادی را در نرح ارز به عهده دارند، 
گفت که علامت دادن این سامانه ها به فعالان اقتصادی یکی 
از آسیب های اساسی بازار ارز ماست، بنابراین باید مرکزی 

داشته باشیم که برای هدایت بازار و مردم مرجع باشد.
محمدرضا فرزین در همایش چشم انداز اقتصاد ایران 
۱۴۰۳ اظهار کرد: در حوزه تنظیم گری بازار سال آینده عرضه 
طلا افزایش خواهد یافت.  طلا مهم ترین جایگزین ارز است، 
ما نمی توانیم بدون این که وارد بازار طلا شویم ارز را مدیریت 
کنیم. تلاش ما اســتفاده از ابزارهای مختلف بازارمحور در 
این مرکز مبادله خواهد بود.وی با اشــاره به راه اندازی مرکز 
مبادلــه طلا و ارز بیان کرد: با راه اندازی مرکز مبادله که قول 
آن را داده بودیم ولی به دلیل آماده ســازی نرم افزارها، امسال 
راه اندازی شــد، به حوزه طلا وارد شــده و هفتگی در بازار 
طــلا حراج داریم. در حــوزه ارز هم می خواهیم اختیارات 
بحث های اجرایی را به مرکز مبادله بســپاریم تا مرکز مبادله 
تابلوهایی داشته باشد که نرخش به نرخ مرجع تبدیل شود. 
ما نمی توانیم به این روش ادامه دهیم که دائما صدها سامانه 
در نقــاط جهان هدایت افکار عمومی، تجار و فعالیت های 
اقتصادی را در نرح ارز به عهده داشته باشد و روی انتظارات 
هم اثرگذار باشد.رئیس کل بانک مرکزی با بیان اینکه بازار 
ارز و طلا تعریف دارد، اظهار کرد: این سامانه ها بازار محور 
نیستند. حجم معامله و نوع پولی که در این سامانه ها مبادله 
می شود مشخص نیست. کشور ما حجم بسیار بالای قاچاق 
کالا از نوع واردات، صادرات و پولشویی دارد. در بسیاری از 
این سامانه ها این عملیات قاچاق صورت می گیرد. علامت 
دادن این ســامانه ها به فعالان اقتصادی یکی از آسیب های 
اساســی  بازار ارز ما اســت و ما باید بتوانیم مرکزی داشته 
باشــیم تا برای هدایت بازار و مردم،   بتواند مرجع باشــد.

فرزین خاطرنشــان کرد: این کار به سرعت اتفاق نمی افتد، 
لازمه اش اعتماد مردم به سیاســت گذار است، اعتماد مردم 
به بانک مرکزی و سیاست های بانک مرکزی. تلاش ما این 
اســت که این اعتماد بین ما، مردم و فعالان اقتصادی ایجاد 

شود و ما بتوانیم یک نرخ مرجع داشته باشیم.
وی در خصــوص بانک های ناتــراز توضیح داد: ما 
مجموعــه ای از سیاســت ها و اقداماتی ناظــر بر اصلاح 
ناترازی بانک ها و موسســات اعتباری داریم. در  سال آینده 
سیاست های اصلاحی در جهت سالم سازی ترازنامه بانک ها 
در دستور کار جدی مقام سیاست گذار پولی و بانکی خواهد 
بود. سال جاری از همان ابتدا و زمانی که جمع بندی کردیم 
ســه موسسه نمی توانند به کارشان ادامه دهند، با یک برنامه 
اطلاع رسانی مشخص انحلال را پیش بردیم و خوشبختانه 
هر سه موسسه ناتراز را منحل کردیم و خیلی حواشی هم در 
جامعه نداشت؛ چون مطابق با یک برنامه مشخص در بانک 

مرکزی کار را پیش بردیم.
رئیس کل بانک مرکزی خاطرنشــان کرد: به تعدادی 
از بانک هــای دیگر هم برنامه اصلاحی دادیم که آنها هم در 
حال اجرای برنامه موجود هستند. البته بارها تاکید کردم که 
بخشی از ناترازی موجود در بانک ها ناشی از ناترازی دولت 
است. این ناترازی به نظام بانکی منتقل  شده است؛ اما در هر 
صورت ما باید تلاش کنیم که این ناترازی کاهش پیدا کند.

فرزین با بیان اینکه به هشت بانک برنامه اصلاح ناترازی 
داده ایم و این برنامه اصلاحی را از ســوی بانک ها پیگیری 
می کنیم، افزود: امروزه متاسفانه با انباشت زیاد دارایی ها و در 
برخی از بانک ها با شرکت هایی روبه رو هستیم که ارتباطی با 
بانک ندارد. بنابراین در بانک مرکزی برنامه داریم که بانک ها 
را کاملا تخصصی کرده و هر بانک بر اساس تخصص خود 
می تواند شرکت داری کند، از عقود مشارکتی استفاده کند، 
از عقد مبادله ای اســتفاده کند یا خیر. هر کدام از این موارد 

بستگی به حوزه تخصصی بانک دارد.
وی ادامه داد: شکل امروز نظام بانکی این است که همه 
بانک ها یک اساســنامه دارند و فعالیت های مشترک انجام 
می دهند. این در دنیا متداول نیســت و ما بانک ها را حتما به 
سمت تخصصی شدن پیش خواهیم برد. البته کار به سرعت 
نمی تواند انجام شود، اما کار را شروع کردیم و در حال نوشتن 
آیین نامه ها هستیم و کم کم وارد اجرا و عملیات خواهیم شد. 
در صورتی که نتوانیم بانکی را اصلاح کنیم، به سمت ادغام، 
انحلال یا توقف آن خواهیم رفت تا هزینه هایی که به جامعه 

تحمیل می کند، کاهش پیدا کند.
گستردگی خدمات در ایران، از مهم ترین ویژگی 

نظام بانکی است
رئیس کل بانک مرکزی اظهار کرد: از مهم ترین ویژگی 
نظام بانکی ایران در حال حاضر گستردگی خدمات بانکی 
است، به گونه ای که تقریبا با برخورداری از بالای ۸۹ درصد 
پوشش، جزو بالاترین ســطح پوشش در میان کشورهای 
منطقه اســت؛ یعنی خدمات بانکی ما به خوبی در ســطح 
کشور پوشش پیدا کرده است. فرزین با بیان اینکه در زمینه 
استفاده از خدمات صنعت پرداخت الکترونیکی، یکی از پنج 
کشور نخست دنیا هستیم؛ گفت: در حال حاضر بیش از ۵۰ 
میلیون نفر از جمعیت ایران دارای کارت بانکی بوده و رتبه 
۳۴ دنیا را داریم. اســکناس مسکوک و نقدینگی در ایران به 
زیر دو درصد رسیده و بهترین ها در دنیا محسوب می شویم. 
برخی از مسئولان بانک مرکزی کشورهای دیگر که به ایران 
می آیند را دعوت می کنم سامانه ها و امکانات کشور را بازدید 
کنند، استفاده از کارت، سامانه شتاب، زیرساخت هایی که در 
بانکداری الکترونیک در کشور موجود است و همه مسئولان 
از این امکانات تعجب می کنند. چون تصویرشــان از ایران 
چنین تصویری نیست. در این حوزه ها از نقاط قوت خوبی 

برخورداریم و شبکه بانکی پوشش بسیار خوبی دارد.
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